

## REPORT OF THE COMMITTEE

TUESDAY, February 2, 1988

The Standing Senate Committee on National Finance has the honour to present its

## SIXTEENTH REPORT

Your Committee, to which Supplementary Estimates (D) laid before Parliament for the fiscal year ending March 31, 1988, were referred, in obedience to the Order of Reference of Tuesday, January 26, 1988 submits its report as follows:

The Committee heard evidence from the following witnesses:

*From Agriculture Canada:*

Mr. Frank Claydon, Assistant Deputy Minister, Policy Branch;  
Mr. Terry Pender, Administrator, Special Canadian Grains Program.

These Supplementary Estimates (D) 1987-88 request spending authority for \$ 803.9 million for the Department of Agriculture for an extension of its Special Canadian Grains Program begun last year. Of the total amount, \$ 800 million is to be paid to producers; the remaining \$ 3.9 million is to be used for administrative purposes.

This program was created to help cushion grain and oilseed producers from low returns for their 1986 crops. International subsidy practices, fueled by the trade war between the European Community and the United States, had depressed prices to their lowest level in 50 years in real dollar terms.

Because this prolonged period of low prices continued into 1987, the program was extended to provide assistance on the 1987 crop. Assistance under the 1987 extension will be distributed in two installments the first installment of \$ 800 million will go to producers by March 31. That is the installment covered by these estimates. The second \$ 300-million installment will be paid by June 30 and will come from the 1988-89 estimates.

As was the case last year, payments will be made on acreage seeded to wheat, barley, oats, rye, mixed grains, corn, soybeans, canola, flax and sunflower seeds. Farm-fed grain is again eligible. Special crops have been added to the 1987 program. These include mustard, lentils, dry peas, canaryseed, safflower, buckwheat, fababeans, triticale, popcorn and dry beans. Benefits will be paid for alfalfa grown for processing. Finally, honey has also been included.

## RAPPORT DE COMITÉ

Le MARDI 2 février 1988

Le Comité sénatorial permanent des finances nationales a l'honneur de présenter son

## SEIZIÈME RAPPORT

Conformément à son ordre de renvoi du mardi 26 janvier 1988, votre comité, qui a été saisi du budget des dépenses supplémentaire (D) déposé au Parlement pour l'année financière se terminant le 31 mars 1988, présente le rapport qui suit:

Le comité a entendu les témoignages des personnes suivantes:

*D'Agriculture Canada:*

M. Frank Claydon, sous-ministre adjoint, direction de la politique;  
M. Terry Pender, administrateur, programme spéciale canadien pour les grains.

Le Budget des dépenses supplémentaire (D) pour l'année financière 1987-1988 prévoit des crédits de 803,9 millions de dollars. Le ministère de l'Agriculture demande ces crédits pour le prolongement de son Programme spécial canadien pour les grains, lancé l'an dernier. Sur ce montant, 800 millions seront versés aux producteurs et 3,9 millions serviront à l'administration du programme.

Ce programme a été créé pour les producteurs de grains et d'oléagineux en compensation du faible rendement de leurs cultures en 1986. Les pratiques internationales de subventions, aggravées par la guerre commerciale que se livrent la Communauté européenne et les États-Unis, ont abaissé les prix à leur plus bas niveau en 50 ans, en dollars réels.

Cette situation s'étant poursuivie en 1987, le programme a été prolongé pour la campagne agricole 1987. L'aide sera répartie en deux tranches; le premier versement de 800 millions, visé dans le présent Budget supplémentaire, sera accordé aux producteurs d'ici le 31 mars. Les 300 millions qui restent seront versés pour la période se terminant le 30 juin et prélevés sur le budget des dépenses de 1988-1989.

Comme l'an dernier, les versements seront effectués en fonction de la superficie ensemencée en blé, orge, avoine, seigle, céréales mixtes, maïs, graines de soja, colza, lin et tournesol. Les céréales autoproduites sont de nouveau admissibles. Les cultures spéciales ont été ajoutées au programme de 1987: elles comprennent la moutarde, les lentilles, les pois secs, les grains de millet, le sarrasin, les fèves, le triticale, le maïs éclaté et les haricots séchés. Des versements seront effectués pour la luzerne cultivée à des fins de transformation. Enfin, le miel a été inclus dans le programme.